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E.H. HAURDUNALDI SUBROGATUA
Meloia ireki (Abrir el melón) 
zuen izena June Fernandezek 
(Bilbo, 1984) orain lau urte ka-
leraturiko liburuak. Kazetariak 
Pikara Magazine aldizkari fe-
ministan publikaturiko testue-
tariko batzuk batu zituen argi-
talpen hartan. Oraingo hau 
bestelakoa da, baina Fernande-
zek "meloia zabaldu" gura izan 
du beste behin ere. Kazetari 
feministak haurdunaldi subro-
gatuaz hausnartzeko tresna 
bezainbeste prisma batu du 
Aingeruak eta neskameak libu-
ruan.
Eztabaida polarizatu bati patxadaz 
heltzeko heldulekuak batu dituzu 
liburuan. Haurdunaldi subrogatuei 
buruzko 'meloia zabaltzeko' beha-
rrizana ikusi duzu?
Bai. Haurdunaldi subrogatua 
etengabe agertzen da hedabidee-
tan, baina diskurtsoa azalean 
geratzen da askotan, bai mutu-
rretako batean, eta baita bestean 
ere. Izenburuak polarizazio ho-
rri egiten dio erreferentzia, hain 
zuzen ere. Alde batetik, aingeruen 
arketipo hori dugu. Hau da: 
haurdunaldi subrogatuen alde-
ko sektorean, emakume umedu-
nak besteei laguntzeko prest 
dauden aingeru legez azaltzen 
zaizkigu. Eta, beste muturrean, 
feminismotik zein beste sekto-
reetatik eratorritako kritikak 
daude. Horietan, umeak ernaltzen 
dituzten emakumeak neskame 
edo esklabo legez aurkezten dira, 
kapitalismo patriarkalaren me-
sedetan alienatutako eta ustia-
tutako emakume gisa. Diskurtso 
kontrajarri horien bien aurrean, 
nik ez dut ez batarekin ez bes-
tearekin bat egiten. Iruditzen 
zait lehenengoari kritika falta 
zaiola, eta ez dituela aintzat 
hartzen botere hartu-emanak 
eta honek dituen kontu ustelak. 
Bigarren diskurtsoa, berriz, 
orokorkerian, estereotipoetan 
eta emakumeen erabakimena 
ukatzean jausten dela iruditzen 
zait. Zaku berean sartzen ditu 
sinatu berri duen kontratua uler-
tzen ez duen Indiako emakume 
pobre bat zein praktika hau ak-
tibismoagatik egiten duen klase 
ertaineko emakume kanadarra. 
Liburuan agerian utzi duzu auziaren 
izaera poliedrikoa. Ezaugarriok 
nahita aletu dituzu?
Bai. Gai honen konplexutasuna 
aitortze aldera, interesgarria 
deritzot fokua ezagutza arlo ba-
koitzeko ezaugarrietan ipintzea-
ri. Demagun gaia ikuspegi filo-

sofiko batetik behatzen dugula. 
Kasu horretan, analisia teorikoa 
izango da, eta, beharbada, haur-
dunaldi subrogatuen kontra 
agertuko gara. Alabaina, auzia-
ri lege ikuspegi batetik behatzen 
badiogu, debekuek eta legezta-
tzeek ekar ditzaketen korapiloak 
ikusiko ditugu beharbada. Arlo 
perinatalera bagoaz, umedunen 
eta umeen eskubideak ipiniko 
ditugu eztabaidaren erdigunean. 
Aldiz, auziari ikuspegi antirra-
zista batetik heltzen badiogu, 
honako galdera hau egingo dio-
gu geure buruari: zergatik kez-
katzen gaitu hainbeste gai honek, 
eta zergatik ez gaituzte horren-
beste aztoratzen emakumeenga-
nako beste esplotazio mota ba-
tzuek? Hala nola barneko etxe-
ko langileenganakoak. Ertz 
horiek guztiak direla eta, liburua 
zazpi kapitulutan banatu dut. 
Euskal Herriko mugimendu femi-
nistako 19 aktibista elkarrizketatu 
dituzu. Aukeraketa gatxa izan da?
Elkarrizketatuak hiru multzotan 
sailkatuko nituzke. Lehenengoan, 
adituak daude. Esate baterako, 
Itziar Alkorta zuzenbide zibile-
ko irakaslea eminentzia bat da 
gai honetan. Haurdunaldi subro-
gatua landu du bere doktore 
tesian, euskal alderdi politikoak 
aholkatu ditu; argi neukan bere 
ekarpena handia izango zela. 
Bestetik, Josebe Iturrioz dauka-
gu, Medeak taldeko kide ohia; 
eta baita Ianire De la Calva Fe-
ministAldeko kidea ere. Bi horiek 
sarritan egon dira hedabideetan 
eta mahai-inguruetan gai honi 
buruz hizketan. Bigarren mul-
tzoan, haurdunaldi subrogatuan 
ez baina gurasotasunean treba-
tutako adituak daude. Adibidez, 
Iosune Fernandez Centeno, 
adopzio trasnazionalei buruzko 
doktore tesia egiten dabilena. 
Interesgarria iruditu zait bere 
ekarpena, askotan adopzioa 

ipintzen da-eta haurdunaldi 
subrogatuaren alternatiba etiko 
gisa, eta nik neuk zalantzan 
ipini gura izan dut hori. Bestal-
de, gai perinatalei buruzko ata-
lean, Ana Mendia emagina eta 
Estitxu Fernandez psikologoa 
ditugu. Azkenik, hirugarren 
multzoan, gai honekin hartu-ema-
nik ez duten baina haien jakin-
tza arloa interesgarria den kideak 
daude. Hor dago Miren Ortubay 
zuzenbide penaleko irakaslea. 
Haurdunaldi subrogatua askotan 
alderatu da prostituzioarekin, 
eta Ortubayren ekarpena inte-
resgarria iruditu zait prostitu-
zioaren penalizazioa haurdunal-
di subrogatura estrapolatu 
daitekeen aztertzeko. 
Sentitu duzu presiorik liburua idaz-
terakoan?
Presiorik ez, baina bai kezka 
eta ardura. Liburuko feminis-
tarik gehienak haurdunaldi 
subrogatuaren praktikaren eta 
negozioaren aurkakoak dira. 
Kritikoak dira horrekin, eta 
gutxi gorabehera denek bat 
egin dute familiak ez direla 
estigmatizatu behar esatean. 
Hau da, modu kolektibo batean 
kritikatu behar ditugu sistema, 
negozioa, praktika, baina ez 
du zentzu gehiegirik norbana-
koen kontra egiteak. Beharba-
da, gurasotasun mota hau au-
keratu duten Euskal Herriko 
familia askok era akritiko 
batean egin dute hautua, eta 
ez dute zerbait txarto egin iza-
naren kontzientziarik. Hori ere 
lantzen dugu liburuan, izan 

ere, erronka da kritika politi-
ko bat inor mindu barik egitea. 
Nirekin berba egin duten familia 
asko eskertuta agertu dira femi-
nismotik jasotzen zuten mezua 
oso bortitza zelako. Entzuteko eta 
eztabaida pizteko grina igarri 

dute liburuan. Bestalde, ez nai-
zenez ez mutur batean ez bestean 
kokatzen, alde bietatik egurra 
jasotzeko kezka hori nuen. Iru-
ditzen zait jendeak eskertu egin 
duela eztabaidarako elementu 
berriak mahai gainean jartzea. 

"Iruditzen zait eztabaidarako 
elementu berriak mahai gainean 
ipintzea eskertu duela jendeak"
JUNE FERNANDEZ CASETE KAZETARIA ETA EKINTZAILE FEMINISTA
Fernandez bilbotarrak 'Aingeruak eta neskameak' saiakera (Lisipe, Susa) aurkeztu du Berrizko Kultur Etxean 

"AUZIA KONPLEXUA 
DENEZ, INPORTANTEA 
DA GAIA HAINBAT 
EZAGUTZA ARLOTATIK 
AZTERTZEA"
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Zabaldu dezagun 'mapamundia'. 
Haurdunaldi subrogatuari buruzko 
zer errealitate ikusiko dugu munduan 
zehar?
AEBetan oso errotuta dago. 
Umeak sortzea edozein norbana-
koren arteko negozio lez ikusten 
dute han. Errusian ere egonkor-
tu den praktika da. Indian, ema-
kumeak ospitale pribatuetan 
egoten ziren sartuta ernaltze 
prozesu osoan zehar. Baina, ge-
rora, estatuak legea aldatu zuen, 
eta, momentu honetan, atzerri-
tarrek ezin dute praktika hori 
han gauzatu. Ukrainako gerra 
hasi arte, euskal herritar askok 
hara jotzen zuen prozesua egite-
ra, baina gaur egun herrialde 
hori aukera bat ez denez, Georgia 
dabil indarra hartzen. Mexikokoa 
ere kasu nabarmena da. Hango 
estatu bitan baino ez dago bai-
menduta. Dena dela, gainerako 
estatuetan debekua egon arren, 
epaile askok subrogazio akordioak 
onartzen dituzte. Kanadan, oste-
ra, modu altruistan baino ezin 
da gauzatu haurdunaldi subro-
gatua. Baina zalantzak ditut ho-
rrekin, altruismoa sustatzeak 
arriskua ekar dezakeelako ema-
kumeon osasun fisiko eta emo-

zionalera. Oso eredu desberdinak 
daude herrialdeen artean, eta 
askotariko faktoreek esku hartzen 
dute: giza eskubideen urraketek, 
legeek eta sozioekonomiak, bes-
teak beste.
Haurdunaldi subrogatuak zelan era-
giten dio familiaren irudikapenari? 

Eredu berri bat eskaintzen du ala 
irudikapen klasikoa lehertzen du?
Liburuaren 6. atala horri buruz-
koa da, hain zuzen ere. Segun 
eta zelan egiten den, gauza biak 
indartu daitezke. Adibidez, Gra-
cia Trujillo ekintzaile queer-aren 
iritziz, haurdunaldi subrogatuak 

zalantzan ipini dezake gurasota-
suna. Bere esanetan, ama izan 
zaitezke erditu barik, edo haur-
dun egon zaitezke gero ama izan 
barik. Edozelan ere, zalantzan 
ipintzen dut hori, gurasotasun 
bolloek horrekin apurtu dute 
eta. Liburuan sarri aipatzen da 

filiazio anizkoitza. Hau da, ume 
batek guraso bi baino gehiago 
izatea. Eraldatzaileagoa deritzot 
halako familia zabalagoak sor-
tzeari. Umeak guraso sozialak 
eta guraso biologikoak izango 
ditu kasu horretan, eredu kolek-
tiboago bat. 

June Fernandezek 'Aingeruak eta neskameak' liburua kaleratu du aurten.
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Maialen Zuazubiskar  LASTERKETA
Urtebeteko etenaren ondoren, 
Durango Kirol Taldeko kideek 
iaz berriro Emakumeen Laster-
keta antolatzea erabaki zuten. 
Indarberrituta bueltatu ziren 
eta lasterketak arrakasta handia 
izan zuen. Beste behin ere, in-
darkeria matxistaren aurkako 
aldarriak lau haizeetara zabaldu 
zituzten. Durangoko Emakumeen 
Lasterketa gure artean luzaroko 
izango den lasterketa da. Aur-
tengo edizioa azaroaren 24an 
egingo dute, domekan, 10:30ean. 
Garazi Sampedrok lasterketagaz 
bat egiteko deia egin die ema-
kume guztiei. 
Badator VII. Emakumeen Laster-
keta. Hasteko eta behin, bertan 
ikusiko zaitugu?
Bai, bertan izango naiz. Anto-
lakuntzan laguntzaile lanetan 
ibiliko naiz, dortsalak ematen 

edo beste edozein lan egiten. 
Ez dut korrika egingo, baina 
antolakuntzan arituko naiz. 
Imajinatzen dut antolakuntzakoak 
lanean buru-belarri ibiliko zare-

tela egun hauetan. Lan handia 
izaten duzue?
Bai, horrela da. Baina, tira, 
taldeak esperientzia handia du 
lasterketak antolatzerako or-
duan, eta horrek lagundu egi-
ten du. Atletismo pistako eki-
taldiez gainera, hainbat laster-
keta antolatzen dugu: Sorginen 
Lasterketa, Emakumeen Las-
terketa eta Elorrioko Santxi-
biri. Beraz, esperientzia hori 
oso lagungarria da probak 
antolazeko, baina, tira, beti 
egon daitezke ezustekoak edo 
azken orduko kontuak. Beraz, 
lan handia eskatzen du, bai. 
Urtebeteko etenaren ondoren, iaz 
berriro antolatu zenuten lasterke-
ta. Luzaroko lasterketa izango dela 
uste duzu?
2021ean proba antolatu, eta eran-
tzun ona izan zuen. 2022an lan-
taldea aldatu egin zen apur bat, 
eta iaz lasterketa berriro egitea 
pentsatu genuen. Ikusten genuen 
karrera interesgarria izan dai-
tekeela, oso giro ona sortzen 
dela herrian, eta Durangon erro-
tuta dagoela. Gainera, indarke-
ria matxistaren kontrako egu-
naren bezperan egiteak badu 
bere zentzua. Azken finean, al-
darrikapena egiteko erabiltzen 
dugun lasterketa bat da. 

Ikusteko ere oso proba polita 
da, Askatasun Etorbidetik bi-
rritan pasatzen da eta. Eta ikus-
kizuna ere bermatuta dago, 
maila handia egoten da eta. Iaz, 
esaterako, esprintean erabaki 
zen proba. Oso polita izaten da.
Emakume guztiak batzen dituen 
lasterketa da zuena.
Eguna bera erakargarria da eta 
horrek emakume asko batzea 
ekartzen du. Lehian dabiltzan 
maila handiko lasterkariek zein 
korrikalari popularrek parte 
hartzen dute. Proba hau oso 
aproposa da hasiberri batentzat, 
esate baterako, distantzia alde-
tik ez da bost kilometrora hel-
tzen eta.
Zergaitik animatuko zenuke jendea 
VII. Emakumeen Lasterketan parte 
hartzera?
Batez ere emakumeentzako jai 
bat delako; aldarrikapena bai, 
baina jaia ere bai. Askotan nes-
kok konplexuak izaten ditugu 
korrika egitera irteteko. Nik 
neuk, lasterkari modura, asko-
tan konplexu leloak izaten ditut. 
Esaterako, lasterketa batean, 
askotan ez gara irteera lerroan 
aurrean ipintzen, uste dugulako 
ez dela gure lekua; azken batean, 
mutilek egon behar dutela lerro 
horretan, hobeak direlako eta 

abar. Pentsamendu horiek atzean 
uzteko espazio bat ematen du 
lasterketa honek, gu trankil eta 
eroso sentitzeko proba bihurtuz. 
Eta honek lasterketa misto batean 
parte hartzera animatzeko edo 
konplexuak kentzeko balio badu, 
ba ezin hobeto! Emakumeak 
ahalduntzeko lasterketa bat da; 
korrika egiteak berak asko ahal-
duntzen du.
Emakumeen lasterketaz gainera, 
lasterketa laburra ere egongo da. 
Hala da, bai. Umeei eta mutilei 
ere aukera emateko, lasterketa 
nagusiaren aurretik, 10:30ean, 
lasterketa laburra egingo dugu, 
testimoniala. 1.600 metroko pro-
ba izango da eta edozeinek par-
te hartu ahal izango du bertan, 
edozein adin eta generokoak. 
Horren ondoren, lasterketa na-
gusia egingo dugu. Lasterketa 
nagusiko dortsal banaketa 
09:30ean hasiko da, eta10:15ean 
amaituko da izen ematea. Sari 
banaketa eta zozketak 12:00etan 
egingo ditugu. 
Garazi, zugaz gaudela aprobetxa-
tuta, zure kirol ibilbideari errepaso 
txiki bat egingo diogu. Urtea Eus-
kadiko Kros Liga irabaziz hasi 
zenuen, DKTgaz taldeka Espainia-
ko lasterketa bertikalen txapelke-
ta irabazi zenuen, eta baita mendi 

"Emakumeak 
ahalduntzeko 
lasterketa da"
GARAZI SAMPEDRO ARANDO KORRIKALARIA
Sampedro Durango Kirol Taldeko kidea da eta 
Emakumeen Lasterketako antolatzaileetariko bat

Garazi Sampedro, Durango Kirol Taldeko kidea.

"ALDARRIKAPENA 
EGITEKO ERABILTZEN 
DUGUN PROBA DA 
EMAKUMEEN 
LASTERKETA"
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lasterketen Espainiako txapelketa, 
hori ere DKTko taldeagaz. Eta Eus-
kadiko Trail txapeldun ere geratu 
zara, besteak beste. Zer balorazio 
egiten duzu?
Balorazioa oso positiboa da. Ur-
tea ilusioz hartu nuen eta balo-
razioa ona da. Krosak gustuko 
ditut eta kros ligan parte hartzeak 
ilusioa egiten zidan. Primeran 
etorri zitzaidan motibatzeko. 
Baina, berez, mendi lasterketak 
ditut pasio, eta horiei ekin nien. 
Euskal Mendi Federazioko kopa 
jo nuen helburutzat. Zortzi las-
terketa izan dira, apiriletik urri-
ra bitartean, eta bostetan parte 
hartzea ezinbestekoa zen. Zazpi 
lehiatu ditut eta horietariko bost 
emaitzarik onenak kontuan har-
tzen dira. Oso ondo hasi nuen 
Kopa, ekainean lider jarri nintzen, 
baina gero zorte txarra izan nuen. 
Orkatila okertu, eta lasterketa 
bertan behera utzi behar izan 
nuen. Hanka dela eta, uztaileko 
eta iraileko probetan ez nintzen 
hain ondo ibili, eta, gainera, 
orduan jokatu zirenetan, Ipa-
rraldekoetan, puntuazioa han-
diagoa zen. Bataren eta bestearen 
ondorioz, laugarren jarri nintzen 
sailkapenean. Azken lasterketan, 

finalean, ondo baino hobeto ibi-
li nintzen, eta, azkenean, hiru-
garren amaitu nuen Kopako 
sailkapen orokorrean. Beraz, 
udako lesioa eta zorte txarra 
kenduta, pozik nago lorturikoa-
gaz. Finean, jokoa horrelakoxea 
da eta nik hau joko bat lez har-
tzen dut; beraz, balorazioa ezin 
hobea da. 
Joko modura diozu, baina zure egu-
nerokoan prestaketa handia eska-
tzen duen jokoa.
Jakina. Jokoa da, berez, baina 
pasioz egiten dudan kirola da 
eta ahalik eta ondoen egitea gus-
tatzen zait. Txarto edo ondo egin 
dezakezu, baina, tira, nik ez diot 
horri buelta larregirik ematen. 
Bideagaz gozatzea gustatzen zait 
eta ondo entrenatzen ahalegintzen 
naiz, nire aldetik ahal dudan 
dena ematen. 
Eta hemendik aurrera, zer?
2025ean berriro ere Euskal Men-
di Federazioko Kopa lehiatu gura 
dut. Zentzua ikusten diot Kopa-
ri, hilean gutxi gorabehera las-
terketa bat korritzeari. Eta ilusio 
berezi bat ere badut. Federazioak 
irizpide batzuk ditu, eta, esate-
rako, eurek aukeraturiko laster-
ketaren batean emaitza ona 

lortuz gero, Euskal Selekzioagaz 
munduko beste lasterketa ba-
tzuetan parte hartzeko aukera 
ematen dute. Horrelako probak 
oso erakargarriak dira eta aha-
legina egingo dut nire mailarik 
onena ematen. Esperantza hori 
dut, nazioarteko beste lasterke-
ta batzuetara joatea. 
Urtetik urtera hobetzen doan korri-
kalaria zara. Goia oraindino urrun 
ikusten duzu?

Berandu samar hasi nintzen 
korrika egiten, 26 urtegaz. Da-
goeneko hamar urte joan dira 
lehenengo dortsala ipini nuene-
tik, baina, bai, urterik urte ho-
betzen joan naizela ikusi dut. 
Erresistentziako eta arnas luze-
ko kiroletan ez dago sekretu 
handirik; konstantea izateak eta 
urterik urte entrenatzen jarrai-
tzeak ematen du hobekuntza. 
Hori bai, muga bat dago: adina. 
Horrek bere neurria ipiniko du, 
baina, tira, 35 urte ditut eta 
oraindino gazte ikusten dut neu-
re burua. Oraindino ikusten dut 
hobekuntzarako tartea.
Amaitzeko, aurten duatloi batean 
parte hartzen ikusi zaitugu, lehe-
nengoz. 
Mungiako duatloian parte har-
tu nuen, kasualitatez, lagun 
batek egindako proposamena 
onartuta. Beti izan dut gogoa 
duatloia probatzeko, eta espe-
rientzia itzela izan zen. Ikara-
garri disfrutatu nuen eta seguru 
ez dela azkena izango. Egia esan, 
niri dena gustatzen zait, baina 
ezin da dena egin. Lehentasunak 
ipini behar dira eta gaur egun 
mendi lasterketak dira nire pa-
sioa eta lehentasuna. 

"GAUR EGUN MENDI 
LASTERKETAK DIRA 
NIRE PASIOA ETA 
LEHENTASUNA"

"LASTERKETA HONEK 
KONPLEXUAK 
GALTZEKO ESPAZIO 
BAT EMATEN DU"
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Jone Guenetxea ZORNOTZA
'Nerabe eta emakume gazteen 

aurkako indarkeriak telesailetan' 

berbaldia antolatu zuten Zorno-

tzan, Azaroaren 25eko ekitaldia-

ren barruan. Skolastikako Josu-

ne Muñozen gidaritzapean, hain 

ezagunak diren telesailetan in-

darkeria zelan identifikatu lan-

du zuten.

Zein izan da berbaldiaren helburua?
Emakumeen kontrako indarke-

riak detektatzeko tresnak ematea 

izan da helburu nagusia. Tresna 

horiek telesailen bitartez iden-

tifikatu genituen.

Zelan joan zen berbaldia?
Emakume gazteak ere etorri 

ziren eta poztekoa da hori. Zen-

bait belaunalditako emakumeen 

arteko espazioak sortzea oso 

zaila izaten da, kosta egiten zai-

gu. Horrela, neska gazteek iku-

sita zituzten telesailak komen-

tatu zituzten. Hala ere, gehienak 

andre helduak ziren.

Telesailetan, batzuetan, indarkeria 
agerikoa da eta erraz identifikatzen 
dugu, baina beste kasu batzuetan 
badaude beste indarkeria mota 
batzuk zailagoak direnak identi-
fikatzen, baina eragin handia 
dutenak.

Horregaitik, hain zuzen, indar-

keria sinbolikoa lantzen hasi 

ginen. Indarkeria guztien sos-

tengua da, eta gutxien identifi-

katzen duguna, oso abstraktua 

delako ideietan eta errepresen-

tazioetan. Baina, iruditan emanez 

gero, ikusi egiten da.

Telesailetan zeintzuk indarkeria 
mota identifikatzen dituzu gehien-
bat?
Indarkeria telesail guztietan 

agertzen da, gure jendartearen 

parte delako eta oso hedatuta 

dagoelako. Baina hiru irizpide 

hartu genituen. Bata protagonis-

tak emakume edo nerabe gazteak 

izatea. Bestea orotariko indar-

keriak egotea, baina bereziki 

indarkeria sexuala. Eta hiruga-

rren irizpidea ere garrantzi han-

dikoa zen, autobiografikoa izatea. 

Benetan gertaturiko istorioetan 

kokatu gura genuen gaia.

Adibide modura, telesailen bat lan-
du zenuten?
Bai, zerrenda bat banatu genuen. 

Unorthodox, Creedme eta Podría 
Destruirte autobiografikoen 

artean landu genituen. Bestal-

de, Euphoria, Sex Education eta 

Por Trece Razones fikziozko 

telesailetan.

Josune Muñoz. SKOLASTIKA

"Badaude indarkeria modu kritikoan 
planteatzen duten telesailak"
Azken boladan hainbat serie ekoizten dabiltza maitasun erromantikoaren mitotik 
kanpora. Horiek oinarri hartuta, indarkeriari buruz hausnartu dute Zornotzan
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Adibide horietan indarkeria agertzen 
da, baina gaia lantzeko modu pro-
pioa dute, ohiko eredutik kanpokoa.
Izatez, telesail hauetan gaia oso 
era kritikoan agertzen da. Indar-
keria horiek salatzeko sortutako 
telesailak dira. Gidoian kritika 
hori planteatzen da.
Telesail askotan emakumeen eta 
gizonen arteko estereotipo sexistak 
erreproduzitu egiten dira. Irizpide 
kritikoa izatea beharrezkoa da.
Betaurreko moreekin horixe 
gertatzen da. Behin betaurreko 
horiekin begiratzen hasten za-
renean ez dago atzera bueltarik. 
Horregaitik planteatzen dugu 
protagonista emakume gazte bat 
izatea, horrek oihartzun handia-
goa izaten duelako. Oraindik 
nagusi diren mezu horien artean, 
gutxienez alarma kritiko batzuk 
piztea da helburua.
Maitasun erromantikoaren mitoa 
sarritan agertzen da nerabe zein 
emakume helduentzako telesail eta 
pelikuletan. Indarkeria lez identi-
fikatuko zenuke?
Bai, mota bitakoa izan daiteke 
indarkeria. Maila sinbolikoan 
gertatu daiteke, eta ematen den 
mezua da emakumeok ez garela 
benetako subjektuak eta ez ga-

rela gure bizitzaren jabeak, eta 
besteak daude gure bizitzen er-
digunean, ez gu geu. Eta indar-
keria psikologikoa da etengabe 
entzutea maitasun desigual ho-
rren normatiba osoa. Oraindik 
ere, behin eta berriro entzuten 
ditugu maitasunaren inguruko 
mota horretako mezuak. Gure 
bizitza ez dagoela beterik biko-
tekiderik edo seme-alabarik ez 
badugu, esate baterako. Hori 
indarkeria sinboliko eta psiko-
logikoa da gutxienez.
Maitasun erromantikoaren mito 
hori aldatzen dabil ala asko aurre-
ratu dugu?
Oraindik eredu hegemonikoa 
da, zalantzarik barik. Oraindik 
alde guztietan mantentzen da. 
Berbaldian diskurtso kultural 
baten barruan kokatu dugu. Dis-
kurtso horiek bat etortzen dira 
telesailetan, musikan, zineman..., 
baina, egia esan, literaturan be-
reziki, autobiografietan, komi-
kietan eta telesailetan bestelako 
ereduak sortzen eta mantentzen 
ari dira. Hor badago orain arte 
egon ez den arrakala bat. Baina, 
zoritxarrez, maitasun eredu he-
gemonikoa erromantikoa da. 
Kostatuko zaigu aldatzea. Maita-

sun eredu horrek indarkeriak eta 
sistema patriarkala sostengatzen 
ditu. Oinarrizko arazoa da.
Eredu hegemonikoaren aurrean, 
sortzaileak gauza ezberdinak es-
kaintzen dabiltza.
Benetan ikusteko dagoen mate-
rialaren zerrenda handia da. 
Zornotzako berbaldian banatu 
genuen telesail zerrenda 30ekoa 
zen. Badaude indarkeria modu 
kritikoan planteatzen duten te-
lesailak. Nahi izanez gero, topa-
tu daitezke. Baten bat oso ona 
bada, ahoz aho berehala zabaltzen 
da. Baina, egia esan, eredu he-
gemonikoa hedatuago dago.
Neska gazteak inguruan dituzten 
hezitzaile eta familiei zeintzuk tres-
na eman ahal zaizkie iritzi kritiko 
hori bultzatzeko?
Nik batzuetan amestu egiten dut 
badagoela horren guztiaren in-
guruan formakuntza emateko 
prestigio handiko eskola bat, eta 
momentu bakoitzean beharko 
zenituzkeen tresnak bertan ja-
sotzen dituzula. Zoritxarrez, gaur 
egun oraindik borondatezko 
kontu bat da eta larrialdietan 
bakarrik erabiltzen da. Guk eten-
gabe ematen ditugu gure forma-
kuntzak plaza guztietan, eta 

teorizatu eta gero erakutsi egiten 
dugu. Baina aipatzen duzun es-
pazio hori ez da existitzen. Tres-
nak egon badaude, ikertu eta 
teorizatu egin delako. Maila 
akademikoan eta mugimendu 
feministaren aldetik lan ikara-
garria egin da, baina gero zaila 
da hori plazetara eramatea eta 
gurasoei jakinaraztea non dauden 
eduki teoriko-praktikoak eta 
horrelako tresnak. Horregaitik 
da hain garrantzitsua Azaroaren 
25a existitzea. Pena egun bakarra 
izatea. Gero eta luzeagoa da egun 
horren eragina. Orain hamar 
urte egun bakarra zen. Gero aste 
osoa eskaintzen zitzaion eta da-
goen behar handiaren aurrean, 
orain hainbat egitasmo eta eki-
men egiten da. Baina urte osoko 
arazoa da, hilabete bakarrean 
kokatzeko. Urte osoan landu 
beharko litzateke.

"INDARKERIA 
SINBOLIKOA 
INDARKERIA GUZTIEN 
SOSTENGUA DA"

"ZORITXARREZ, 
MAITASUN EREDU 
HEGEMONIKOA 
ERROMANTIKOA DA"
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Aitziber Basauri IURRETA
Emakumeek bizi etapa berri 
baten aurrean ikusten dute eu-
ren burua 40 bat urte dituztenean: 
klimaterioa hasten da orduan, 
ugalkortasuna gutxitu eta alda-
keta hormonalak hasten diren 
sasoia. Menopausiaren aurreko 
urte hauetan, emakumeak hain-
bat aldaketa igartzen hasten 
dira.

Klimaterioan sartuta, zeintzuk dira 
emakumearen gorputzean gertatzen 
diren aldaketa nagusiak?
Emakumezkoen sexu hormona 
nagusietariko bi galtzen joaten 
gara: estrogeno eta progesterona 
kontzentrazioa jaisten doa apur-
ka. Emakumearen bizitza ugal-
korrean zehar, hormona horiek 
funtzio garrantzitsu asko dute 
gorputzean. Beraz, garai horre  

tatik aurrera, funtzio horiek apur 
bat baxuago egongo dira, estro-
geno eta progesterona kopuruek 
behera egiten dutelako. 
Zeintzuk funtzio dira horiek?
Estrogenoak eta progesteronak 
asko laguntzen dute kudeaketa 
emozionalean; baita hezurren 
osaeran ere. Gorputzaren forma-
ren, grasaren eta azukrearen 
kudeaketan ere laguntzen dute. 
Beraz, horiek galtzen goazen 
neurrian beste modu batera bi-
deratu behar ditugu funtzio ho-
riek guztiak.
Zelan zaindu behar gara aldaketa 
horien aurrean?
Baliabide aukera ikaragarri han-
dia da. Baina elikadura zaintzea 
eta bizi estilo osasuntsua erama-
tea da garrantzitsuena nire ustez, 
naturarekin ahalik eta konexio-
rik handiena izanda. Elikadura-
ri dagokionez, prozesatuak utzi 
eta elikagai errealak jatea izan 
beharko luke beti eman beharre-
ko lehenengo pausoa. Bestalde, 
bizimodu osasuntsua eraman 
beharko genuke, gero eta bizi 
estilo naturalagoa: ariketa fisikoa 
eginez, kudeaketa emozionala 
landuz, eta naturagaz, lurragaz 
eta eguzkiagaz konektatuz... Eguz-
kia lurraren, gizakien, animalien, 
landareen, gure bizitzaren...  mo-
torea da, denon motorea. Eguzki 
argirik gabe eta eguzkitara irten 
gabe ez gara ondo sentituko. Bada, 
eguzkiak edozein zaintza osa-
suntsuren oinarria izan beharko 
luke.
Disruptore endokrinorik bako pro-
duktuak erabiltzea ere gomendatzen 
duzu.
Hala da, bai. Disruptore endokri-
noek gure estrogenoen oso antze-
ko formatua dute eta gure gorpu-
tzera sartzen direnean benetako 
estrogenoei tokia kentzen diete, 
gure gorputzean izugarrizko to-
xikotasuna eraginez eta gure 
sistema hormonal guztia aldatuz. 
Xanpuetan, desodoranteetan, 
makillajeetan, kremetan, pintu-
retan, arropa sintetikoetan, zar-
tagin itsasgaitzetan... daude. 

Garbiketa produktuak, adibidez, 
disruptore endokrinoz josita dau-
de. Beraz, erabiltzen ditugun 
produktuetan zenbat disruptore 
endokrino dagoen begiratu behar-
ko genuke. Oso kaltegarriak dira, 
emakumeentzat zein gizonentzat, 
eta ahalik eta kontaktu gutxien 
eduki beharko genuke molekula 
horiekin. Beraz, produktu ahalik 
eta naturalenak erabiltzea go-
mendatuko nuke.
Zelan bizi ditugu emakumeok al-
daketa horiek? Zelanbaiteko bel-
durra sortzen dute? 
Beldurra eta ezjakintasuna. Ho-
rietxek dira bi hitz gakoak. Agian, 
ezjakintasuna gehiago, horrek 
eragiten duelako beldurra. Meno-
pausia emakume zaharrei gerta-
tzen zitzaien zerbait bezala izan 
dugu beti; baliteke orain dela urte 
batzuk horrela izatea. Duela be-
launaldi batzuetako emakumeak 
menopausiaren garaira heltzen 
zirenean, bizi esperantza eta neu-
rri handi batean bizitasuna galtzen 
zuten. Gaur egun ez da horrela. 
Menopausiara heltzen ari garenean 
konturatzen gara ez garela horren 
zaharrak. Bizi-etapa horretara 
heltzen garenean, oraindik asko 
dugu bizitzeko, eta indartsu gau-
de, oso indartsu gainera. 

Emakumeak geroago eta jakituna-
go dira klimaterioak dakartzan 
aldaketez? 
Jakitunago gara bai, baina ez 
hori bakarrik; aurrerantzean 
ere ondo sentitu gura dugu. Due-
la belaunaldi batzuk oso onartu-
ta zegoen zerbait izan zitekeen. 
Asko hitz egin gabe gainera, 
norberak berera eginez, segu-
ruenik beste ezer egin zitekeenik 
pentsatu gabe. Gaur egun, zorio-
nez, ez da horrela. Klimateriora 
heltzen garenean, 40tik 50 urtera 
arteko tarte horretara heltzen 
garenean, gure gauzak egiten 
jarraitu gura dugu, ahalik eta 

"Klimaterioa emakumearen 
ahalduntzea dakarren bizi etapa da"
AMAIA ZABALETA OSINALDE BIOLOGIAN LIZENTZIATUA ETA NATUROPATA
'Zaindu zure hormonak 40 urtetik aurrera' izenburupean, Amaia Zabaletak (Urretxu, 1983) berbaldia eman  
du Iurretan. Emakumearen bizi etapa honetan zaintza osasuntsuak duen garrantzia nabarmendu du 

Amaia Zabaleta. 

"MENOPAUSIARA 
HELTZEAN ORAINDIK 
ASKO DUGU 
BIZITZEKO, ETA OSO 
INDARTSU GAUDE 
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ondoen gainera. Oraindik urte 
asko geratzen zaizkigu.
Hainbat dira kasuistikak, baina 
zeintzuk dira aldaketa garai horre-
tara heltzen gabiltzala erakusten 
duten sintomak? 
Sintomak desberdinak eta ugariak 
dira: gorputza aldatzea, gizentzea, 
sofokoak, gauean esnatzea, ilea 
erortzea, azala desberdin eduki-
tzea.... Eta sakonago joaten ba-
gara, arazoak izan daitezke he-
zurretan, gibelean, digestioan... 
Ez da hiruko erregela bat: ema-
kumezkoek sexu hormonak gal-
tzen ditugu eta honako sintoma 
hauek ditugu. Ez da horrela. 

Emakume batzuek sintoma batzuk 
dituzte, eta beste batzuek beste 
batzuk. Baliteke batzuek inongo 
sintomarik ez izatea, eta beste 
batzuek sintoma guztiak sentitzea. 
Argi dago ez dela gauza fisiko 
edo fisiologiko bat bakarrik. 
Beste aldagai pertsonal batzuk 
sartzen dira jokoan: norberak 
nola bizi duen momentu horre-
tan pasatzen ari zaion hori. 
Gestio emozionala edo norbe-
raren bizipen horien gestioa, 
hortxe dago gakoa. Momentuan 
tokatzen zaizun hori ahalik eta 
ondoen bizi behar duzu. Egin 
nahi duzun horretan atentzioa 
jarri, eta barruan duzun hori 
aurrera eraman, zure barruari 
kasu eginez. Horixe izango da 
beti garrantzitsuena.
Aldaketa hori zelan kudeatu emo-
zionalki, hortxe dago gakoa.
Ez bakarrik emozionalki. Ez 
gara ari soilik gure egunerokoan 
emozioak kudeatzeaz, geure 
buruak eskatzen digun horri 
kasu egin eta aurrera eramateaz 
baino. Horixe da garrantzitsue-
na, eta horretarako dator bizi 
etapa hau. Zaila iruditzen zaigu 
orokorrean, pentsa zenbat gau-
za utzi behar diren atzean. Eta, 
naturalagoa den arren, sintoma 
guztiak kenduko dizkigun pi-
lulatxo bat nahi izaten dugu 
askotan. Arlo hori lantzen dut 
nik. Behar denean, laguntza 
jartzen dugu, edo belarrekin 
egindako osagarri bat, jakina. 
Baina horren atzetik dagoen 
lan guztia da garrantzitsuena, 
norberak barrutik egin beha-
rreko lana. 
Aipatu duzu emakume batzuek 
inolako sintomarik barik bizi du-
tela bizi etapa hau.
Bai, hala da. Emakume hori 
ondo sentitzen bada, seguruenik 
badabil zaintza edo bizi estilo 
osasuntsua egiten. Naturarekin 
konektatuta bizitzea baino ez 
da behar, nire ustez. Zaintza 
osasuntsua denok egin beha-
rreko kontua dela uste dut. 
Estigma eta ezjakintasun handia 
dago menopausiaren inguruan. 
Zeintzuk dira dauden mito nagu-
siak?
Aurretik esan dugun moduan, 
emakume zaharrei gertatzen 
zaien kontua dela pentsatzea. 
Horixe da mito nagusia. 40 bat 
urterekin dagoeneko aldaketa 
asko gertatzen hasi direla kon-
turatzerakoan, emakume askok 
uste dute ezin daitekeela izan 
menopausiaren bidean egotearen 
sintoma. Baina izan liteke, ja-

kina. Horrek bakarrik beldurra 
sortzen du, ezjakintasunak era-
gindako beldurra. Izan ere, uste 
dugu menopausia 55 urtetik gora 
gertatzen den kontua dela. Eta 
ez da horrela. 35-40 urterekin 
aldaketa asko sumatzen hasten 
dira. Berrogeita gutxi urterekin 
ziklo menstruala galtzen duten 
emakume asko daude. 
Bizitzaren etapa honetaz berba 
egitea lagungarria izaten da?
Bai, noski. Konturatzen zare-
nean inguruko emakumeei zer 

gertatzen zaien, askotan kon-
turatzen zara uste baino ohi-
koagoa dela. Agian prozesu 
horretan zaudela konturatu 
zaitezke. Hitz egiteak asko la-
guntzen du, gauzak kontatzeak. 
Bizi etapa hau emakumearen 
ahalduntzeagaz lotzen duzu.
Klimatorioa emakumearen ja-
kinduria, maestria eta ahaldun-
tzea dakartzan bizi etapa da. 
Norberak bere barruan daka-
rrena ateratzeko eta aurrera 
eramateko etapa. Ez gure ingu-
rukoek (lagunek, familiak, bi-
kotekideak, umeek...) eramate-
koa. Guk geuk zer nahi dugu? 
Zein da gure pasioa? Hori guz-
tia azaleratu beharreko bizi 
etapa da, eta horrek ahalduntzea 
ekarriko du. Pentsa zer-nolako 
ahalduntzea dakarren norbere 
buruarekin, norbere barruare-
kin, konektatuta bizitzeak.

"GESTIO 
EMOZIONALEAN EDO 
NORBERAREN BIZIPEN 
HORIEN KUDEAKETAN 
DAGO GAKOA"

"EZ DA GAUZA FISIKO 
EDO FISIOLOGIKO BAT 
BAKARRIK. ALDAGAI 
PERTSONAL BATZUK 
ERE SARTZEN DIRA"


